

018992

灵宝市广播电视志编纂委员会编

LING BAO SHI GUANG BO DIAN SHI ZHI

灵宝市广播电视志

1950-2005



LING BAO SHI GUANG BO DIAN SHI ZHI
灵宝广播电视中心

线装书局

灵宝市广播电视志

(1950 — 2005)

灵宝市广播电视志编纂委员会编



线装书局

图书在版编目(CIP)数据

灵宝市广播电视志/《灵宝市广播电视志》编纂委员会编. —北京:线装书局,2006.12

(河南文史志鉴丛书)

ISBN 7-80106-660-X

I. 灵… II. 灵… III. ①广播事业—概况—灵宝市
②电视事业—概况—灵宝市 IV. G229.276.14
中国版本图书馆 CIP 数据核字(2006)第 150591 号

河南文史志鉴丛书
灵宝市广播电视志

编 著 者:灵宝市广播电视志编纂委员会

责任编辑:易 行 高晓彬

责任校对:刘有力

装帧设计:苏丽丽

出版发行:线装书局

地 址:北京鼓楼西大街 41 号(100009)

电 话:010—64045283 64041012

网 址:www.xzhbc.com

经 销:新华书店

印 刷:郑州方志印务有限公司 0371—67811562

开 本:787×1092 毫米 1/16

印 张:23.75 印张

字 数:350 千字

版 次:2006 年 12 月第 1 版 2006 年 12 月第 1 次印刷

印 数:1—1000 册

书 号:ISBN7-80106-660-X

广告经营许可证号:京西工商广字第 8011 号(1-1)

定 价:98.00 元

《灵宝市广播电视志》

编纂委员会

主 任 索广玉

副主任 张安民 孙安旺 陈继新 嵇毅仕
张万东

成 员 屈松林 姚全义 张广智 吕俊峰
程迎春 刘有力 彭甲俊 王犬超
王增尤 金国建 张 帆 齐梅芳(女)
任凡申 华春生 海钢科 席高武
任续峰

《灵宝市广播电视志》

编 纂 人 员

主 编 索广玉

副 主 编 张安民

赵有维(2005年9月离)

屈松林 刘有力

编 辑 张德仁 任伟阳(女) 王天普 张少华

编纂指导 张海森

摄 影 任凡申 段景波 左战辉

资 料 闫引荣(女) 王灵霞(女) 刘荃丽(女)

校 对 刘有力 任伟阳(女)

序

灵宝市的广播电视事业始于20世纪50年代初,半个多世纪以来,伴随着中华人民共和国前进的脚步,从萌芽一匝匝成长为枝繁叶茂的大树。为记录这一历史过程,2003年5月,市广电局决定编纂《灵宝市广播电视志》。其后经三年四易其稿,现即将付梓面世,该当可庆可贺。

广播电视是现代社会政治和生活中必不可少的大众宣传媒介之一,被各级党政部门所重视,为广大人民群众所喜爱。1950年9月,特别是1978年改革开放以来,市广电局在市委、市政府的正确领导下,坚持“为社会主义服务、为人民服务”的方向;坚持“百花齐放、百家争鸣”的工作方针;坚持“一个中心、两个基本点”和“四项基本原则”;传播党的路线、方针、政策,普及国家和地方法律、法规;展示灵宝地方经济和文化特色,推广先进科学文化知识,彰扬各个经济生产部门和社会事业建设新成就,讴歌先进人物、先进集体典型事迹,反映广大人民群众呼声,鞭苔社会丑恶现象和不正之风。同时,也为千家万户送去欢歌笑语。

广播电视的事业发展离不开各级党政部门的支持。从1993年开始,灵宝电视台、广播电视“村村通”、城区网络改造、农村光纤入户、广播进村电视上山、女郎山广播电视发射台和广播电视中心大厦等7项工程先后8次被列为市政府当年为民所办实事。尤其是广播电视中心大厦建成后,又将成为灵宝市广播电视事业发展史上一座新的里程碑。

广播电视事业的繁荣离不开广播电视人的努力。从县文化馆广播收音站到市广播电视局;从一间播音室到正在建设的广播电视中心大厦;从一部收音机到多台具有当代技术水平的非线性编采设备;从电话线传输广播信号到立体声调频广播;从“七·二一”电

视差转台转播节目到集转播台（发射台）转播、卫星地面接收站接收、有线和光纤网络传输节目为一身；从单一性自办新闻节目到新闻类、教育类、文艺类和服务类节目全面开花，三代广播电视人迈着稳健的步伐一路走来。这55年，是广播电视人艰苦创业的55年，是激扬奋进的55年，也是硕果累累的55年。这55年，流淌着广播电视人的汗水、凝聚着广播电视人的智慧、凸显着广播电视人的执着、也洋溢着广播电视人对广播电视事业无限的眷顾之情。

《灵宝市广播电视志》采用述、记、志、介、录“五体”并列体例，集广播和电视为一体，融50余年的工作于一瞬，略远详今，薄古厚今，洋洋洒洒30余万字，从一个侧面反映了灵宝市宣传工作方面所发生的巨大变化，同时也体现了广播电视事业在文化事业和精神文明建设中所发挥的积极作用。它是一面镜子，可使我们察知得失；它是一根标杆，可使我们不敢懈怠；它是一个号角，可使我们斗志昂扬。当前，我国已进入全面建设小康社会的历史时期。让我们高举邓小平理论和“三个代表”重要思想伟大旗帜，继续高奏社会主义主旋律。传承文明，弘扬中华民族的传统美德和优秀文化；与时俱进，彰显现代社会生活新精神、新理念、新风尚；关注民生，构筑党和政府与人民群众之间联系的便捷通道。为全面推进政治文明、物质文明和精神文明建设竭力呼号，再立新功。

编纂志书是一项艰辛的工作，3年来，《灵宝市广播电视志》编纂者不避寒暑，广查博览，拨冗去繁，潜心著述。同时，有关部门以及社会上关心广播电视事业发展的朋友也给予了极大支持。在此，谨表诚挚的谢意。

是为序。

灵宝市广播电视局局长

康广玉

二零零六年十月十八日

Preface

The broadcasting and television industry of Lingbao city was begun at the beginning of 1950's. It has grown into a large leafy tree from a small bud with the development of China in the half century. In order to record the historical process, the Broadcasting and Television Bureau of Lingbao City decided to compile the *History of Lingbao Broadcasting and Television* in May, 2003, which has been modified for four times in three years thereafter and is going to be published. It is really a pleasure thing to congratulate.

Emphasized by the CPC and governmental departments at all level and loved by vast people, broadcasting and television is one of the public media that is essential for modern society, politics and life. Since September 1950, especially from the Reform and Opening in 1978, the Broadcasting and Television Bureau of Lingbao City has been insisting on the direction of "serving for socialism and people", the policy of "all flowers being in bloom, contention of a hundred schools of thought", and carrying out "One central task, Two basic points" and "Four Basic Principles" under the proper guidance of the CPC Committee and city government. It promulgates the courses, guidelines and policies of the CPC, popularizes national and local rules and regulations, shows the local economic and cultural characters of Lingbao, extends advanced technology and knowledge, honors new achievements in every production department and construction of public utilities, eulogizes the typical stories of model and units, reflects opinions of vast people and fights against the ugly social phenomena and unhealthy tendency. It brings happiness to various families at the same time as well.

The development of broadcasting and television cannot be free from the supports of the CPC and governmental departments. Since 1993, there were 7 projects such as Lingbao TV Station, "Broadcasting and Television Approaching to Every Village" system, reconstruction of network in city area, optical fiber entering into rural houses, broadcasting approaching to villages and television setting up in mountains, Nvlangshan Broadcasting and Television Launcher, and Broadcasting and Television Building have been approved as the Annual Practical Matter for People by the city government for 8 times before and after. Especially after the completion of the Broadcasting and Television Building, it has become a new milestone for the development of broadcasting and television industry in Lingbao city.

The flourishing of broadcasting and television industry cannot be free from the efforts

19

of people who involve in the industry. From the broadcasting station of the county to the broadcasting and television bureau of the city, from a broadcast studio to the Broadcasting and Television Building under construction, from a radio to many non-linear editing equipments, from transmitting broadcast signal by telephone line to stereo frequency modulation broadcast, from "7.21" TV rebroadcast station transmitting programs to integration of rebroadcast station (launcher), satellite transmission, and CATV and optics fiber network transmission, from single news program to all-around programs including news, education, arts and services, etc., people of three generations are stepping on the way with moderate paces. The 55-years is 55-years with hard working, 55-years with excitement and efforts, and 55-years with great achievements for the people who work for broadcast and TV. The 55-years is full of sweats, wisdom, insistence of broadcasting and TV people, and also overflows limitless favor for the industry of such people.

The *History of Lingbao Broadcasting and Television* adopts depiction, recordation, log, introduction and register five forms, which integrates broadcasting and television together, concentrates the work of over 50 years in a flash. With over 300000 words, it paid attention to the current affairs and reflected the great change on the propaganda of Lingbao city from a profile, and presented the active function of broadcasting and television in the construction of culture business and spiritual civilization as well. It is a mirror to check our success and failure. It is a surveyor's pole to prevent laches from us. It is a clarion to make us having high morale. Currently, China has entered in the historical period to build well-wealthy society fully. We shall hold the great flag of Deng Xiaoping's Theories and "Three Representatives" highly to play the socialism rhythm continuously. Carrying on the civilization, to carry forward traditional virtues and culture of the Chinese Nation. Advance with time, to show the new spirit, view and vogue of modern life. Paying attention to people's life, to build the express channel between government and dumb millions. We shall make contributions for fully improving the construction of politic, physical and spiritual civilization.

Compiling the history book is a hard work. In the three years, the compilers of the *History of Lingbao Broadcasting and Television* disregarded to heat and cold, checked and readed extensively, eliminated redundancy and concentrated on compiling greatly. In addition, related departments and friends who concerning the industry have supported us a lot. We greatly appreciate for your help and make the preface hereby.

Director General of Lingbao Broadcasting and Television Bureau

Oct. 18, 2006

凡 例

一、《灵宝市广播电视志》(以下简称“本志”)以马克思列宁主义、毛泽东思想、邓小平理论和“三个代表”重要思想为指针,运用辩证唯物主义和历史唯物主义的观点和方法,全面、客观记述灵宝市广播电视事业发展的历程,力求做到集思想性、资料性和科学性为一体。

二、本志上迄 1950 年,下止 2005 年。凡属于广播电视事业记述范畴,不论其归属,均记述在内,但不表明行政隶属关系。

三、本志采用概述、大事记、志、人物简介、附录“五体”并列编纂体例。其中志为章、节结构,共分 13 章、85 节,并配以图、表和照片。图和表用序号标示,照片用词条说明。全书共计 35 万字,图、表 75 个,照片 60 幅。

四、1993 年 5 月,灵宝市撤县设市。本志在记述过程中,泛指时称灵宝市,分年时称灵宝县或灵宝市。

五、本志遵循志书略远详近、厚今薄古的编纂原则,1984 年 7 月灵宝市广播电视局成立前从简;之后从详。为突出 2000 年以来重点工作,将“广播电视‘村村通’工程”等部分内容整合升格为章。

六、本志资料来源广泛,表中数据绝大多数为灵宝市广播电视局统计数字,少数为灵宝市统计局对外公布数字。为行文方便,不一一注明出处。其中“—”表示未开展此项工作,或者统计数据缺失。

七、本志中有关机关单位、会议、文件等名称,第一次使用时全称,以后用简称。有此简称在文中标明,有此则为承前或承后省。

八、本志采用现代语文本、文字、数据、标点、计量单位使用分别执行《出版物汉字使用管理规定》、《出版物数字用法的规定》、《标点符号使用法》和《中华人民共和国计量法》所规定的标准；地名以《河南省灵宝市标准地名手册》为标准。

目 录

概述.....	(1)
大事记	(17)
第一章 机构设置与沿革	(51)
第一节 灵宝县人民广播站	(51)
第二节 灵宝市广播电视局	(54)
第二章 所属机构	(59)
第一节 内设机构	(59)
第二节 二级机构	(65)
第三节 乡镇广播电视站	(75)
第三章 党群组织	(77)
第一节 市广播电视局党组织	(77)
第二节 工会	(85)
第三节 共青团	(87)
第四节 妇联	(88)
第四章 广播事业	(90)
第一节 广播传输	(91)
第二节 广播基础设施建设	(95)
第三节 县城街道广播	(100)
第四节 农村有线广播建设	(103)
第五节 广播“三化”建设	(106)
第六节 收音机	(108)
第七节 广播电台简介	(110)
第八节 广播设备的管理维护	(114)
第九节 广播服务	(116)
第五章 电视事业	(117)
第一节 电视机的发展	(117)
第二节 电视差转台	(119)
第三节 电视转播台	(121)
第四节 有线电视传输	(123)

第五节	灵宝电视台简介	(127)
第六节	女郎山发射台简介	(130)
第七节	乡镇电视差转台	(130)
第八节	教育转播台	(132)
第九节	电大工作站	(133)
第十节	农业广播电视学校	(134)
第六章	重点工程	(135)
第一节	广播电视“村村通”工程	(135)
第二节	“广播进村电视上山”工程	(136)
第三节	中波台搬迁工程	(138)
第四节	女郎山发射台工程	(138)
第五节	广电中心大厦	(139)
第六节	办公楼及住宅楼建设	(140)
第七章	广播宣传	(143)
第一节	广播转播节目	(144)
第二节	广播自办节目	(145)
第三节	广播节目制作	(152)
第四节	广播通联	(155)
第五节	广播作品简介	(157)
第六节	乡镇广播站自办节目	(160)
第八章	电视宣传	(161)
第一节	电视转播节目	(161)
第二节	电视自办节目	(163)
第三节	电视节目制作	(169)
第四节	电视通联	(170)
第五节	电视作品简介	(171)
第六节	重大电视宣传活动	(173)
第七节	电视剧摄制	(178)
第八节	电视周刊	(179)
第九节	教育电视台	(179)
第十节	党员电教中心	(180)
第九章	对外宣传·稿件创优	(181)
第一节	外宣	(181)
第二节	创优	(185)

第十章 广播电视管理	(201)
第一节 行政管理	(201)
第二节 依法行政	(202)
第三节 广播执法	(204)
第四节 电视执法	(205)
第五节 音像管理	(206)
第十一章 内务管理	(208)
第一节 制度建设	(208)
第二节 队伍建设	(215)
第三节 党组织建设	(217)
第四节 计划生育	(218)
第五节 档案管理	(219)
第六节 驻村帮扶	(220)
第十二章 乡镇广播电视站简介	(222)
第一节 大王镇广播电视站	(222)
第二节 尹庄镇广播电视站	(223)
第三节 阳平镇广播电视站	(224)
第四节 阳店镇广播电视站	(225)
第五节 朱阳镇广播电视站	(225)
第六节 城关镇广播电视站	(227)
第七节 函谷关镇广播电视站	(228)
第八节 故县镇广播电视站	(229)
第九节 焦村镇广播电视站	(230)
第十节 豫灵镇广播电视站	(231)
第十一节 川口乡广播电视站	(232)
第十二节 五亩乡广播电视站	(233)
第十三节 东村乡广播电视站	(234)
第十四节 寺河乡广播电视站	(234)
第十五节 西阎乡广播电视站	(235)
第十六节 苏村乡广播电视站	(236)
第十七节 程村乡广播电视站	(237)
第十三章 艺文	(241)
第一节 论文作品选	(241)
第二节 新闻作品选	(246)

第三节 诗歌散文作品选	(263)
第四节 重要文选	(271)
第五节 感谈·回忆录	(282)
人物	(292)
一、历任局长	(292)
焦泉升	(292)
贾 超	(293)
党相生	(293)
任敏录	(294)
张焕良	(294)
索广玉	(295)
张安民	(297)
二、历任副局长	(297)
张贵泽	(297)
张辛巳	(298)
刘治民	(298)
何久安	(299)
胡引雄	(299)
孙安旺	(300)
陈继新	(301)
嵇毅仕	(302)
张万东	(303)
三、副科级干部	(303)
姚全义	(303)
屈松林	(304)
张广智	(304)
吕俊峰	(305)
四、中级职称	(305)
金国建	(305)
张 帆	(306)
王犬超	(306)
索亚元	(307)
刘有力	(307)
王天普	(308)

李秀娟.....	(309)
席高武.....	(309)
王 丽.....	(309)
刘军鹏.....	(310)
五、名表人物	(310)
一、省厅级	(310)
二、市局级	(311)
三、灵宝市级	(315)
附录.....	(316)
一、法律法规选编	(316)
卫星电视广播地面接收设施管理规定	(316)
《卫星电视广播地面接收设施管理规定》实施细则	(317)
广播电视管理条例	(323)
河南省广播电视管理条例	(329)
广播电视广告播放管理暂行办法	(336)
二、职业道德准则	(339)
中国广播电视编辑记者职业道德准则	(339)
中国广播电视播音员主持人职业道德准则	(342)
三、灵宝市政府文件	(345)
关于加强农村广播电视建设和管理工作通告	(345)
关于进一步加强卫星电视广播地面接收设施管理的意见	(346)
关于加快我市农村有线电视发展的实施意见	(348)
四、先进集体	(350)
一、省厅级	(350)
二、市局级	(350)
三、灵宝市级	(352)
五、市广播电视系统在岗人员名录	(353)
编纂始末.....	(357)

Contents

Outline	(1)
Memorabilia	(17)
Chapter I Framework and Evolution	(51)
Section I People's Broadcasting Station of Lingbao County	(51)
Section II Broadcasting & Television Bureau of Lingbao City	(54)
Chapter II Affiliated Framework	(59)
Section I Build - in Framework	(59)
Section II Sub - framework	(65)
Section III Broadcasting and TV Sub - stations of Towns and Villages	(75)
Chapter III Organizations of the CPC & Staffs	(77)
Section I The CPC Committee of the Broadcasting & Television Bureau	(77)
Section II Labour Union	(85)
Section III Communist Youth League	(87)
Section IV Women's Association	(88)
Chapter IV Broadcasting Undertaking	(90)
Section I Broadcasting Transmission	(91)
Section II Construction of Broadcasting Infrastructure	(95)
Section III Street Broadcast of the County	(100)
Section IV Construction of Rural Cablecasting	(103)
Section V Construction of "Spoken Language, Popularization, Visualization" of Broadcast	(106)
Section VI Radiogram	(108)
Section VII Brief Introduction of Broadcasting Station	(110)
Section VIII Management and Maintenance for Broadcasting Equipment	(114)
Section IX Broadcasting Service	(116)
Chapter V Television Undertaking	(117)
Section I Development of TV Set	(117)